

الدكتور براهيمى عبد الرزاق

عنوان الرسالة: الآليات المستحدثة لمكافحة الفساد الإداري في الجزائر

New mechanisms to combat administrative corruption in Algeria

الملخص:

أضحت مجابهة الفساد الإداري ضرورة حتمية، تسعى إليها جُلّ الدول بما فيها الجزائر، هذه الأخيرة التي سعت جاهدةً إلى الحدّ من هذه الظاهرة من خلال التوسيع في الآليات التقليدية وإستحداث آليات أخرى لتشمل كل جوانب الفساد، حيث كان ذلك إستجابةً لمضمون إتفاقية هيئة الأمم المتحدة لمكافحة الفساد لسنة 2003، والتي صادقت عليها الجزائر بتحفظ بموجب المرسوم الرئاسي رقم 04-128، إلا أن هذه الآليات تبقى مرهونةً بمدى فعاليتها، وإستقلاليتها عن السلطة التنفيذية، في الوقاية من ظاهرة الفساد الإداري ومكافحته.

الكلمات المفتاحية: فساد، جرائم، إدارة عامة، آليات، وقاية، مكافحة.

Abstract

Most countries, including Algeria, seek to confront administrative corruption and consider it necessary and inevitable. Factually, Algeria worked hard to limit the spread of this phenomenon by expanding the traditional mechanisms and developing new ones to fight against all aspects of corruption. This was done following the 2003 United Nations Convention Against Corruption Authority, which Algeria ratified with discretion in the Presidential Decree No. 04-128. However, the effectiveness of these mechanisms in preventing and combating this phenomenon relies on their independence from the executive authority.

Keywords: Corruption, Crimes, Public administration, Mechanisms, Prevention, Combating.